
Besvarelse af spørgsmål nr. 45 (L 74) som Folketingets 
Sundhedsudvalg har stillet til indenrigs- og sund-
hedsministeren den 5. april 2005

Spørgsmål 45:
”Er det korrekt, at man på landsplan kun har nået 50 pct. af målgruppen for 
omsorgstandplejen siden dens indførelse for 11 år siden, og at 50 pct. af 
målgruppen kommer så sent til tandpleje, at deres tandforhold er blevet så 
dårlige, at de skal behandles i fuld narkose? Hvad er i bekræftende fald 
forklaringerne på, at det ikke er lykkes at nå en større del af målgruppen?”

Svar:
I forbindelse med etableringen af den pligtmæssige omsorgstandpleje i 
1994 skønnede man, at målgruppen for omsorgstandpleje udgjorde 
100.000 personer. Man skønnede samtidig, at der ville blive en tilslutnings-
procent på 60 – svarende til 60.000 borgere.

Ifølge oplysninger fra Danmarks Statistik modtog 33.600 personer om-
sorgstandpleje i 2004 svarende til 56 % af det oprindelige skøn.

Alle kommuner er forpligtet til at tilbyde omsorgstandpleje til de borgere, 
der efter lovgivningen er berettiget til et tilbud om omsorgstandpleje. Jeg 
har ikke grundlag for at antage, at kommunerne ikke lever op til deres for-
pligtelse efter lovgivningen. 

Jeg har ikke kendskab til antallet af patienter i omsorgstandplejen, der skal 
behandles i fuld narkose. Det er imidlertid min vurdering, bl.a. på baggrund 
af drøftelse med Sundhedsstyrelsen og amtstandplejen i København, at 
antallet af patienter, der behandles i fuld narkose er langt mindre end anført
i spørgsmålet. 

Indenrigs- og Sundhedsministeriet
Dato: 19. april 2005
Kontor: 3.s.kt.
J.nr.: 2005-119-26
Sagsbeh.: uk
Fil-navn: sp. 44-47

Sundhedsudvalget
L 74 -
O            


